



Buletin

Jamadil Akhir 1446H/Disember 2024

ACIS

WANITA DALAM ISLAM

eISSN 2600-8289



9 772600 828001

Bacaan Yasin dan Tahliil Arwah: Amalan Baik yang Menjadi Polemik



Oleh:

Hisam bin Satari

Pensyarah Kanan Akademi Pengajian Islam Kontemporari (ACIS), UiTM Cawangan Negeri Sembilan, Kampus Seremban.

Umum mengetahui bahawa antara amalan kerohanian dalam masyarakat Islam di Malaysia ialah membaca surah Yasin dan bertahlil. Amalan ini biasanya dikaitkan bila berlakunya kematian seseorang atau memperingati kematian. Dengan melakukan satu ritual yang terkandung di dalamnya bacaan ayat al-Quran dan zikir-zikir tertentu. Kedatangan Islam telah mengubah amalan kemasyarakatan Melayu daripada mengandungi unsur-unsur agama Hindu kepada unsur-unsur Tauhid. (Mohammad, 2008). Perubahannya dilihat lebih Islamik sejajar dengan tuntutan al-Quran dan hadis seperti contoh bacaan tahlil selepas kematian, kenduri arwah untuk disedekahkan pahala kepada si mati dan bacaan surah Yasin yang berlaku selepas kematian. Bacaan-bacaan yang menjadi pilihan ialah bacaan yang dikumpul dan diperolehi daripada al-Quran, sunnah Rasulullah saw dan zikir-zikir ulama Melayu terdahulu. Amalan yang menjadi kebiasaan dalam masyarakat Melayu perlu dianggap sebagai budaya semata-mata manakala amalan yang mempunyai sandaran daripada Sunnah perlu diteruskan dan diberi keutamaan untuk diamalkan. (Haqq, 2018).

Amalan peribadatan yang diamalkan oleh masyarakat Islam di Alam Melayu adalah amalan soleh yang bersumberkan ijtihad para ulama muktabar. Berdasarkan kajian, amalan peribadatan yang diamalkan oleh masyarakat Islam di Alam Melayu, yang diwarisi daripada satu generasi ke generasi adalah bersumberkan amalan yang diijtihadkan oleh Syeikh Ahmad al-Qushashi, seorang ulama di Madinah al-Munawwarah kurun ke-17M. Ini membuktikan bahawa amalan peribadatan yang dilakukan oleh umat Islam di Alam Melayu selama ini adalah bersumber amalan yang telah dilaksanakan oleh umat Islam di Maramayn; Mekah dan Madinah. Arieff Salleh (2023).

Tulisan kecil ini bertujuan menjelaskan amalan membaca surah Yasin dan bertahlil merupakan aktiviti yang tidak bercanggah dengan syariat Islam. Ia hanya sekadar gabungan amalan yang telah sedia wujud sejak zaman Nabi SAW. Ia disusun oleh ulama Nusantara mengikut *zuruf* dan *bi'ah* masyarakat umat melayu yang sentiasa inginkan bimbingan dalam urusan kerohanian mereka. Imam Syafe'i rahimahullah juga ada menyentuh berkenaan zikir secara berjemaah dengan dibimbing oleh imam selepas solat fardhu adalah diharuskan, setelah para jemaah memahami dan mampu untuk berzikir secara sendiri maka berzikir secara senyap itu adalah diutamakan. Namun demikian ia

tidak menafikan atau menghalang berzikir dengan sentiasa dipandu oleh imam jika *zuruf* atau *uruf* masyarakat lebih selesa dan rasa terbimbing jika zikir mengikut imam secara jahar (membaca bersama).

Disertakan dengan ini bacaan secara berurutan dalam amalan membaca Yasin dan bertahlil yang diamalkan oleh kebanyakan masyarakat Islam di Malaysia dengan disertakan dalil.

BACAAN YASIN

Hadis dari Ma'qal bin Yasar r.a bahawasanya telah bersabda Rasulullah saw, "*Hati Al-Quran ialah surah Yasin, tidaklah dibaca akan dia oleh seorang lelaki yang mengharap Allah dan hari akhirat melainkan diampun oleh Allah dosanya, dan bacalah surah Yasin kepada mereka yang hampir akan mati dan selepas mati.*" (HR.Ahmad, Abu Dawud dan An-Nasai)

Daripada Jundub r.a berkata, telah bersabda Rasulullah saw: "*Sesiapa yang membaca surah Yasin dalam satu malam semata-mata mengharap keredaan Allah, nescaya akan diampunkan dosanya.*" (HR Malik, Ibnu al-Sunia dan Ibnu Hibban)

Daripada Anas r.a telah bersabda Rasulullah saw: "*Sesungguhnya bagi setiap sesuatu itu ada hati, dan hati al-Quran ialah surah Yasin; sesiapa yang membaca surah Yasin, nescaya dituliskan oleh Allah pahala menyamai sepuluh kali membaca al-Quran seluruhnya.*" (HR At-Tirmizi)

Selain amalan membaca surah Yasin yang dibaca ke atas orang yang sedang nazak, disyorkan juga selepas itu membaca surah Ar-Ra'd. Menurut pengalaman penulis, eloklah diniatkan sebelum membaca dua surah ini agar Allah menyembuhkan pesakit. Jika itu yang baik untuknya atau mengambilnya dengan baik jika itu yang lebih baik baginya. Sayugia dinyatakan bahawa niatkan bacaan Surah Yasin dan bertahlil ini untuk disedekahkan bacaannya kepada mereka yang telah meninggal dunia.

Bacaan Di Dalam Tahliil:

1. Membaca surah al-Fatihah

a. Wahyu al-Quran teragung

Daripada Abu Sa'id bin al-Mu'alla beliau berkata, "*Nabi SAW datang berhampiran denganku ketika aku solat dan Baginda SAW memanggilku namun aku tidak menemui-Nya sehinggalah aku selesai solat. Ketika aku sampai, Baginda SAW bertanya, "Apa yang menghalangimu untuk menemuiiku?" Aku menjawab, "Aku sedang solat." Baginda memberitahuku, "Tidaklah Allah pernah berfirman "Wahai orang yang beriman, sahut dan sambutlah seruan Allah dan seruan Rasul-Nya apabila Ia menyeru kamu kepada perkara yang menjadikan kamu hidup sempurna". (Surah al-Anfal, 8: 24) Ketahuilah aku ingin mengajarmu satu surah yang sangat agung dalam al-Quran sebelum aku keluar masjid. Lalu Nabi SAW pergi*

supaya dia boleh keluar daripada masjid. Aku mengingatkan baginda tentang apa yang ingin disebutkan, lalu Baginda SAW bersabda, : Segala puji tertentu bagi Allah, Tuhan yang memelihara dan mentadbirkan sekalian alam. surah ini ialah al-Sab' al-Mathani [tujuh ayat yang penuh dengan pujian] dan merupakan surah al-Quran yang teragung yang pernah diberikan kepadaku." (HR Al-Bukhari).

Daripada Ibn 'Abbas RA berkata, "Satu ketika Rasulullah SAW bersama Jibril AS, tiba-tiba terdengar suara gemuruh di atas-Nya. Lalu Jibril AS melihat ke langit dan berkata, "Pintu ini dibuka di langit yang sebelum ini belum pernah dibuka. Ibn 'Abbas berkata, "Lalu turunlah satu malaikat mengadap Nabi SAW dan berkata, "Bergembiralah dengan dua cahaya yang diberikan kedua-duanya yang belum pernah diberikan kepada seorang nabi pun sebelum ini, iaitu (surah) Fatihah untuk Kitab (al-Quran) dan penutup bagi surah al-Baqarah. Tidak seorangpun daripada kamu yang membacanya satu huruf daripadanya kedua-duanya melainkan diperkenankan permintaannya." (HR Muslim)

Abu Hurairah dan Ka'ab RA berkata, "Rasulullah SAW bersabda, "Tidak pernah Allah SWT menurunkan dalam Taurat atau Injil seperti Umm al-Quran, iaitu surah yang mempunyai tujuh ayat yang bersifat al-Mathani dan surah ini terbahagi antara-Ku dan hambaku dua bahagian, dan bagi hamba-Ku yang separuh itu apa yang mereka pinta." (HR Al-Tirmidhi, al-Nasa'i, dan Ahmad)

Apakah hikmah dan rahsia menghadaikan al-Fatihah kepada Nabi SAW, para isteri-isteri baginda saw, anak dan zuriat baginda saw, para sahabat, golongan tabi'en, tabi' tabi'en serta arwah ahli keluarga dan seluruh ahli kubur di kalangan muslimin secara umumnya pada awal majlis tahlil?

Tiada dalil yang jelas untuk menjawab soalan ini. Cuma ia hanya sekadar harapan dan doa agar mereka yang kita hadiaikan al-Fatihah ini mengingati kita nanti di hari akhirat kerana sentiasa memberi hadiah. Ibarat jika ada seseorang yang sering memberi kita hadiah maka ia akan sentiasa kita kenang dan hormati selaras dengan sabda Nabi SAW : "Bertukar hadiahlah sesama kamu nescaya kamu akan berkasih sayang" hadiaikan itu ialah mereka yang menjadi kekasih Allah dan orang-orang yang soleh. Kita mengharapkan mereka mengingati kita dengan menjadi saksi di hadapan Allah atas kebaikan kita itu.

b. Tujuan Rawatan

Daripada Abu Sa'id al-Khudri r.a berkata, "Kami turun (daripada kenderaan ketika bermusafir) untuk berhenti, tiba-tiba datang seorang wanita berkata, "Sesungguhnya tuan al-Hayy Salim digigit (binatang berbisa). Bolehkan antara kamu yang menjampi?" Lalu seorang lelaki yang dalam kalangan kami bangun sedangkan tidak ada dalam kalangan kami yang tahu dia pandai menjampi. Lalu lelaki itu menjampinya dengan membacakan surah al-Fatihah di tempat yang digigit dan sakitnya membaik. Lalu kaum itu memberinya seekor kambing yang kami ambil susu untuk minum daripadanya. Kami bertanya, "Adakah engkau pandai menjampi?" Lelaki itu berkata, "Aku tidak menjampinya melainkan dengan membacakannya pembuka al-Kitab. Aku (Abu Sa'id) berkata, "Jangan ganggu kambing itu sehingga kita berjumpa Nabi SAW." Apabila kami bertemu Nabi SAW dan menceritakan peristiwa tersebut. Lalu Baginda SAW bersabda, "Dari mana dia mengetahui bahawa surah al-Fatihah merupakan jampi untuk merawat. Bahagikan bahagian itu antaraku dan antara kamu." (HR Al-Bukhari dan Muslim)

c. Pelindung Ketika Tidur

Daripada Anas r.a berkata, "Rasulullah SAW bersabda, "Apabila engkau berbaring di lambungmu di atas tempat pembaringan, kemudian engkau membaca surah al-Fatihah dan surah al-Ikhlas, maka sudah pasti engkau akan selamat daripada apa sahaja malapetaka melainkan kematian."

2. Membaca Surah Al-Ikhlas

Daripada Abi Darda' r.a "Rasulullah SAW bersabda: adakah kamu mampu membaca satu pertiga al-Quran dalam satu malam? Kami menjawab: bagaimanakah cara untuk membaca satu pertiga al-Quran? Rasulullah SAW bersabda: surah al-Ikhlas menyamai satu pertiga al-Quran (pahala membacanya digandakan dan disamakan seperti membaca satu pertiga juzu' al-Quran)." (HR Imam Muslim)

3. Membaca al-Mu'awwizatain (surah al-Falaq dan an-Nas)

Daripada Uqbah bin A'mir r.a "bahawa Rasulullah SAW bersabda kepadaku: telah diturunkan kepadaku ayat yang tiada ayat sebandingnya; al-Mu'awwizatain." (HR Imam Muslim)

4. Ayat Awal Surah al-Baqarah (Ayat 1-5)

Daripada Abdullah bin Mas'ud RA berkata: "Barangsiapa membaca sepuluh ayat daripada surah al-Baqarah pada satu malam maka rumah tersebut tidak akan dimasuki syaitan pada malam tersebut sehingga pagi iaitu empat ayat awal surah al-Baqarah, ayat al-Kursi, dua ayat selepasnya dan tiga ayat terakhir di dalam surah al-Baqarah." (HR al-Darimi)

5. Ayat al-Kursi

Terlalu banyak manfaat dan kehebatan membaca ayat al-Kursi ini. Daripada Ubai bin Ka'ab r.a berkata: "Telah berkata Rasulullah saw wahai Aba al-Munzir adakah kamu tahu ayat dari kitab Allah yang Maha Besar? berkata Abu al-Munzir : hanya Allah dan rasulnya sahaja yang lebih mengetahui. Maka bersabda Rasulullah saw: dengan membaca ayat 1 ayat al-Kursi." (HR Muslim)

6. Tiga Ayat Akhir Surah Al-Baqarah

Daripada Abdullah bin Mas'ud RA berkata: "Barangsiapa membaca sepuluh ayat daripada surah al-Baqarah pada satu malam maka rumah tersebut tidak akan dimasuki syaitan pada malam tersebut sehingga pagi iaitu empat ayat awal surah al-Baqarah, ayat al-Kursi, dua ayat selepasnya dan tiga ayat terakhir di dalam surah al-Baqarah." (HR al-Darimi)

7. Istighfar

Allah Taala berfirman: "Dan orang-orang yang apabila melakukan keburukan atau membuat penganiayaan pada diri sendiri, lalu mereka ingat kepada Allah dan memohonkan pengampunan dari dosa-dosa mereka itu." (al-Imran:135)

8. Selawat

Allah Taala berfirman: "Sesungguhnya Allah dan Malaikatnya mengucapkan selawat pada Nabi. Wahai sekalian orang-orang yang beriman ucapkan lah selawat serta salam yang sebenar-benarnya." (al-Ahzab:56)

9. Bertahlil

Rasulullah SAW bersabda: "sebaik-baik apa yang kuucapkan dan juga yang diucapkan oleh para nabi sebelumku ialah ucapan : Tiada Tuhan melainkan Allah Yang Maha esa dan tiada sekutu baginya." (HR Tirmizi)

10. Berdoa

Allah Taala berfirman: "Berdoalah pada Tuhanmu dengan merendahkan diri dan kesungguhan hati, sesungguhnya Allah itu tidak suka kepada orang-orang yang melampaui batas." (al-A'raf:55)

Kesimpulan

Inilah amalan yang telah turun temurun diamalkan oleh masyarakat Islam di Nusantara sehingga hari ini. Semoga ia diteruskan oleh generasi seterusnya kerana kandungan dan tujuan amalan ini tidak lain ialah untuk mengisi kekuatan rohani dengan membaca zikir dan doa. Sememangnya amalan yang disusun ini tiada pada zaman Rasulullah SAW, tetapi ia tidak menghalang untuk kita mengamalkannya kerana intipati yang dibaca semuanya sedia wujud pada zaman Baginda SAW.

Rujukan

- Kamarul Azmi Jasmi.2018. Hidayah Sebagai Anugerah Tidak Ternilai: Surah al-Fatihah. Akademi Tamadun Islam, Fakulti Sains Sosial dan Kemanusiaan, Universiti Teknologi Malaysia
- Mohammad, A. (2008). Sumbangan tamadun Islam dalam kehidupan masyarakat di alam Melayu hingga abad ke 17M. Journal of Al Tamaddun.
- Haqq (2018). Amalan-amalan sunnah yang ditinggalkan masyarakat Melayu. Kertas Kerja Seminar Pemantapan Amalan Sunnah (Sunnah 2018). Anjuran Universiti Islam Malaysia, Cyberjaya, 13 Disember dlm Norsaleha Mohd. Salleh, Mohd Farid Ravi Abdullah, Abur Hamidi Usman, Rosni Wazir, Abu Zaki Ismail, Nurul Ain Burhanuddin. 2020.RELIGIOUS LEADERS' VIEWS LIVING HADITH PRACTICES IN MALAYSIA.jurnalliving hadis.UIN

- Arieff Salleh (2023) Rosman, Mohd Syukri Yeoh Abdullah, 'Amalan Peribadatan Masyarakat Melayu Nusantara Berteraskan Manhaj Ahlu Sunnah Wa Jamaah', (Kertas Kerja Seminar Pendidikan Fatwa Peringkat Negeri Sabah, 14 Ogos 2023)dIm Ahmad Mursyid Azhar iiMuhammad Syahrul Abd Rahman.2024. Journal of Fatwa and Falak Selangor (JUFFAS) | مجلة الفتاوى والفلكية بسيلانجور Vol. 1, No. 1, pp. 96-106| June 2024. Adat Bacaan Surah Yasin Malam Jumaat di Malaysia: Kajian Takhrij al-Hadith dan Hukum Bacaannya Pada Malam Jumaat.
- Syeikh Khalil al-Mis.1987. Syarah Sohih Muslim Lil Imam Al Nawawi.Darul Qalam
- Zaki Shaari.2023.Kumpulan 7 Surah. Al-Hidayah House Of Qura'an Sdn.Bhd
- Syeikh Muhammad Jamaluddin Alqasimi Addimasyqi. Mau'izhatul Mukminin Ringkasan dari Ihya Ulumuddin (terjemahan Mohd Abdai Rahomy) 1975.al-Maktabah At-Tijariah al-Kubro.